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В работе выполнен анализ исследований, связанных с методами измерения коэффициента трения 

при продольной прокатке. Разработана методика проведения эксперимента определения величины 

коэффициента трения, между материалом валков реверсивного стана RCM-1250 (сталь рабочих вал-

ков — аналог стали 60С2ХФА) и образцом отожжённой полосы, толщиной 0,224 мм, из марки стали 

TS-435 (аналог стали 08пс, ГОСТ 1050). Выбранные условия трения — полужидкостное трение. В 

опыте использовалась в эмульсия, на основе смазывающе-охлаждающей жидкости, типа Quaker 2185, 

используемая на реверсивном стане RCM-125. В эксперименте использовались два типа кольцевид-

ных образцов, изготовленных из материала валков: с толщиной стенки S = 4 мм и S = 2 мм. Результаты 

экспериментов показали, что применение кольцевого образца с S = 4 мм — более целесообразно с 

точки зрения стабильности создаваемых условий трения. Определено рекомендуемую среднюю ве-

личину коэффициента трения между вышеуказанными материалами валков и полосы: fср = 0,038. 

Входе эксперимента значения коэффициента трения колебались в границах: от минимальной в 

fmin = 0,012, до максимальной в fmax = 0,048. В целом, данные результатов экспериментов коррелиру-

ются со справочными данными о величине коэффициента трения для такого вида прокатки и резуль-

татами других описанных в литературе экспериментов, проведенных в схожих условиях трения. Ис-

ходя из этого, можно сделать вывод о том, что при оценке смазывающей способности различных сма-

зывающе-охлаждающих жидкостей, применение универсальных машин трения, описанной в работе 

конструкции — является целесообразным. 

Ключевые слова: холодная прокатка, особо тонкие полосы, угол захвата, коэффициент трения, по-

лужидкостное трение, сухое трение, машина трения. 
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Abstract 

The method is aimed at comparing the lubricating capacity of different emulsions. The purpose of the 

work is to evaluate the possibility of using a universal friction machine, type MMW-1A, to determine the 

value of the friction coefficient in the cold rolling of very thin strips of carbon steel. The article analyzes the 

research related to the methods of measuring the friction coefficient in lengthwise rolling. The methodology 

of experiment determination of friction coefficient value between the material of RCM-1250 reversing mill 

rolls (steel of working rolls — analog of 60S2HFA steel) and the sample of annealed strip, 0,224 mm thick, 

made of TS-435 steel grade (analog of 08ps steel, GOST 1050) has been developed. The selected friction 

conditions are semi-fluid friction. The experiment applied the emulsion, based on the lubricating-cooling 

liquid, such as Quaker 2185, and used on the reversing mill RCM-125. Two types of ring-shaped samples 

made of roll material were used in the experiment: with wall thicknesses of S = 4 mm and S = 2 mm. The 

results of the experiments showed that the use of the ring-shaped sample with S = 4 mm is more reasonable 

from the point of view of stability of the created friction conditions. The recommended average value of 

friction coefficient between the above materials of rolls and strip was determined: fcf. = 0,038. In the course 

of the experiment the values of the friction coefficient fluctuated within the boundaries: from the minimum 

of fmin = 0,012, to the maximum of fmax = 0,048. In general, these experimental results are correlated with 

reference data on the value of the friction coefficient for this type of rolling and the results of other experi-

ments described in the literature, conducted under similar friction conditions. Proceeding from this, it is pos-

sible to draw a conclusion that at estimation of lubricating capacity of various lubricating-cooling liquids, 

application of universal friction machines of the design described in the article is expedient. 

Keywords: cold rolling, extra thin strips, gripping angle, friction coefficient, semi-liquid friction, dry fric-

tion, friction machine.  
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